
 
 
 
 
 

 
         
 

 

 

 

Sixtieth Letter of His Excellency 

Bishop Paul-Marwan Tabet 

To the Maronite Community of Canada 

Easter 2021 
 
To all Monsignors, Priests, Brothers and Sisters, 

To the people Consecrated and committed to the life of the Church and Society, 

To all the Parents, Children, Young Men and Young Women, 

To all the Parish Communities, 

Dear Brothers and Sisters, 

 

“HE IS ALIVE…!” 

 
“When the Sabbath was passed” (Mark 16:1) they came "at early dawn" bringing spices to the 

tomb (Luke 24:1). The light of the liberated creation dawned from death, the dawn of the "Day" 

that has no dusk. Christ is Risen, truly Risen! He is alive! It all began from this time forward. It is 

the first day; it is Sunday! 
 

On that morning, the women came to the tomb to ensure that Jesus' journey has ended; so they 

went back to the apostles to announce the good and joyous news. The disciples did not believe it, 

so Peter went to the grave and "returned marveled", and they all continued in amazement and 

great perplexity! The apostles of Jesus have experienced the test of faith when they witnessed the 

unjust death of their Teacher, who, in the end, died alone. But Christ did not reproach them for 

their lack of human faith, but rather succeeded in restoring their faith through His victory over 

death. 

 

Sometimes it is difficult for us to believe that life is stronger than death, and that love is stronger 

than evil, while the Spirit murmurs to us: "Why do you seek the living among the dead?" (Luke 

24:5). 

 

A year ago, the Coronavirus pandemic forced us to refrain from gathering even with family 

members or relatives, since most of us are quarantined and some of us are infected with the virus. 

We will not meet as usual at our churches to celebrate the Resurrection of Christ as we are living 

in exceptional times. This pandemic puts our individual and collective perceptions, determination 

and capabilities to the test. For some of us, it is a test of faith. 

 

However, the question that arises at this stage: What faith do we want? What faith do we live? 

 

We are not approaching the topic from a philosophical and existential point of view, nor are we 

disputing the existence and essence of God. The essence of the matter is to reflect on: What kind 

of faith do we want to “testify” of to our children on whom we will depend to preserve this 

deposit in every situation, they will be facing in their lives? If we are praising the faith of our 

ancestors, its strength and simplicity, then our faith today must be characterized by the same 



 
 
 
 
 

spiritual depth, commitment and living testimony. Our testimony does not remain a "theory", but 

rather becomes a life experience and living at the heart of the day-to-day circumstances and 

events. A profound absolute faith that prompts us to discover the presence of God in the most 

difficult of circumstances; manifested in the outcome each believer harvests from the ordeal that 

he has experienced and that incited him to start over. 
 

This is where resurrection begins and delves into the victorious love that emanates from the Spirit 

of the Living Christ, carries the divine and humane breath onto humankind and transforms the 

face of the earth. It begins with the love we experience in our daily life. When we love, we 

become witnesses of the resurrection, we pass every day from death to life (1 John 3:14), and the 

Spirit prompts us to live a new life, so that we make those around us live as well. 
 

Some aspects of the resurrection are exemplified: 

 When we see how life is reborn around us through the seasons and the renewal of space and 

time. 

 When we see people rise and reject the inevitability of injustice, violence and evil in all their 

forms. 

 When we see Christian communities witnessing for forgiveness and love in the face of 

persecution. 

 When we see people equipped with an internal force that spurs the life stemming in them to 

triumph despite illness or failure. 

 When we see people accepting the light of the Lord in the emptiness of their hearts, and 

placing it in their homes, workplace and wherever they go. 

 When we see people planting peace and joy in the heart of pain and despair. 

 

All this is possible because Christ is alive, and the Church that springs from the heart of the Risen 

Christ still testifies of this resurrection in her mission. 
 

Dearly Beloved, 

The Risen Jesus remains our unwavering hope during the cycle of anxiety we are experiencing. 

Holding onto Him with faith is the only vaccine that can save us from the virus of fear, pain and 

death; and that can protect us from the evil virus that afflicted our humanity and our history, from 

a virus of a life without meaning and without purpose. 
 

Today, while the pandemic continues to shift from one wave to the next, sowing death in large 

parts of the world, Jesus continues to call upon each of us to bear witness in the example of the 

women at the tomb (Matthew 28:10) ... "Do not be afraid, go tell my brothers that you have met 

me! Tell them that my tomb is empty! Tell them that fear, sadness, despair and death have been 

defeated forever! Tell them that I am alive! Tell them that life still has a meaning and that the 

“New Humanity has been born here". 
 

May the Risen Christ take care of you and give you hope, and pour out upon you the blessings of 

His resurrection, His peace and His joy. 
 

 

Christ is Risen…! He is truly Risen! 

 

 
+ Paul-Marwan TABET 

  Bishop 



 

 

 

 

  عشرة السادسةالرسالة 

 مروان تابت-بول لسيادة المطران

 الى أبناء الكنيسة المارونية في كندا

 2021 المجيد الفصحعيد 
 

 ضرات المونسينيوريين والكهنة والرهبان والراهبات،ح

 الأشخاص المكرّسين والملتزمين في حياة الكنيسة والمجتمع،

 والأولاد والشبان والشابات،الأهل الكرام 

 الجماعات الرعائية،

 إخوتي وأخواتي الأعزاء،

 

 "إنه حيّ..."

 

)لوقا  "عند طلوع الفجر" الى القبر ( وأصبح بإمكان حاملات الطيب أن يذهبن16/1لقد انقضى السبت )مر 

رة من الموت، فجر "اليوم" الذي لا مساء له. المسيح قام، حقاً قام! إنه حيّ!  إنبلج  (. 24/1 فجر الخليقة المُحرَّ

 إنه اليوم الأول، يوم الأحد!ومن هنا بدأ كل شيء. 
 

فعدُن نحو الرسل ليعُلنَّ  ؛أن مسيرة يسوع قد انتهتمن  ن  لتتأكّدفي ذلك الصباح، جاءت النسوة الى القبر 
 بطرس الى القبر و"عاد متعجّباً" وتواصلت الدهشة والحيرة!  ذهبوح. لم يصدّق التلاميذ الفر  الخبر الجديد و

لكنّ  ،الذي مات في النهاية وحيدًا لمعلمّهميمان عندما شهدوا الموت الظالم الإاختبار لقد عاش رسل يسوع 
 من خلال انتصاره على الموت. معلى افتقارهم للإيمان البشري، بل نجح في استعادتهالمسيح لم يعات بهم 

 
ً يصعب علينا  أن نؤمن بأن الحياة أقوى من الموت، وأن الحب أقوى من الشرّ. بينما يتمتم الروح فينا:  أحيانا

  .(24/5)لو  ؟"الأمواتعن الحي بين  ”تبحثون“"لماذا 
 
لأن معظمنا  ،حتى مع أفراد العائلة أو الأقرباء ،ى الامتناع عن اللقاءعل أجبرتنا جائحة الكورونا منذ سنة لقد

 المسيحفي كنائسنا للاحتفال بقيامة كالعادة . لن نجتمع الفيروسوالبعض الآخر مصاب ب في منازلنا محجور
بالنسبة للبعض إنه . هذا الوباء يختبر تصوراتنا الفردية والجماعية وعزمنا وقدراتنا. أوقاتاً استثنائيةنعيش  إذ

 .للإيمان ار  منا اختب
 

 ولكن السؤال الذي يطرح نفسه في هذه المرحلة: أي إيمان نريد؟ أي إيمان نعيش؟

 إن جوهرلا نعرض الموضوع من الجانب الفلسفي والوجودي ولا نجادل مسألة وجود الله وجوهره. 
الحفاظ على هذه سيتوقف عليهم  نالذي أمام أولادناإيمان نريد أن "نشهد" له التفكير: أي يكمن في الموضوع 

 مكتب الأسقف
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فيلزم ، تهوبساط تهقووإيمان الأجداد ب كنا نتغنىفإذا  ؟في كل المواقف التي سيمّرون بها في حياتهم الوديعة
بل اختبار  ،"نظرية" فلا تبقى شهادتنا. ذاتها والشهادة الحية والالتزامإيماننا اليوم بالعمق الروحي  يتحلىّأن 

اكتشاف حضور الله في إلى مطلق عميق يدفعنا إيمان  ،ليوميةا حياة وعيش في قلب الظروف والاحداث
وحفزّت لديه الحماس التي عاشها  المحنةفي النتائج التي يخرج بها كل مؤمن من يتجلىّ و أصعب الظروف
 . للبدء من جديد

في المحبة المنتصرة التي تتفجّر من روح المسيح الحيّ، تضُفي نفحة إلهية وتتعمّق تبدأ القيامة من هنا 
. فعندما نحبّ نصبح شهود ناعيشها في يومبالمحبة التي ن. تبدأ وتبدّل وجه الأرض إنسانية على الانسانو

فنجعل يدة يدفعنا الروح الى أن نحيا حياة جدو (3/14يوحنا 1القيامة، ننتقل كل يوم من الموت الى الحياة )
ن هم حولنا يحيون أيضاً. وتتجلىّ بعض مظاهر القيامة:  م 

  د المكان والزمان.من خلال الفصول وتجد   ،من جديدالحياة حولنا حين نرى كيف تولد 

 .حين نرى أناساً ينهضون فيرفضون حتميةّ الظلم والعنف والشرّ بكل أشكاله 

 في وجه الاضطهاد. حين نرى الجماعات المسيحية تشهد للغفران والمحبة 

 .حين نرى أناساً ت سكُنهُم قوة داخلية فتدفعهم الى جعل الحياة تنتصر فيهم رغم المرض أو الفشل 

 .حين نرى أناساً يتقبلّون نور الربّ في فراغ قلوبهم ليجعلوه في بيوتهم وأماكن عملهم وحيث مرّوا 

 .حين نرى أناساً يزرعون السلام والفرح في قلب الألم واليأس 
 

هذا ممكن لأن المسيح حيّ، والكنيسة التي تنبع من قلب المسيح القائم من الموت ما تزال تشهد على ذلك كل 
 في رسالتها.

 
 أيها الأحباء،

به بإيمان هو اللقاح  التمسّكإن  الأكيد في دائرة القلق التي نمرّ بها. رجاؤناهو من الموت يسوع القائم  يبقى
من فيروس الشر الذي أصاب والموت؛ وان يحفظنا  من فيروس الخوف والألم االوحيد الذي يمكن أن ينقذن

 .إنسانيتنا وتاريخنا، من فيروس حياة بلا معنى ودون هدف
 

 العالم،  واسعة من يزرع الموت في أنحاءينتقل من موجة الى أخرى، ، في الوقت الذي لا يزال الوباء اليوم
لا تخف، " ...(28/10يكون شاهداً على مثال النسوة عند القبر )متى بأن واحد منا تستمرّ دعوة يسوع لكل 

واليأس  والحزنن الخوف أأخبرهم أن قبري فارغ! أخبرهم  !قابلتنيأنك قد  همإلى إخوتي وأخبر إذهب
أن و ،أخبرهم أن الحياة لا تزال لها معنى !حي  أخبرهم أنني الانتصار عليها إلى الأبد!  والموت قد تمّ 

 ".الجديدة قد ولدت هنا البشرية"
 

ً ويعطيكم عسى أن يحافظ المسيح القائم عليكم في الرجاء،   .من ن ع م قيامته طمأنينة وسلاماً وفرحا

 

 المسيح قام... حقًّا قام!

 

 

 مروان تابت-+بول

 مطران كندا للموارنة              


